
Danske Handicaporganisationer – Randers
v/ formand Asger Laustsen, Tinghøjvej 15, 8920 Randers NV
Telefon: 86 44 32 21. E-mail: il.as.laustsen@outlook.com
Hjemmeside: www.dhranders.dk

Referat fra bestyrelsesmøde i DH-Randers den 31. august 2020 i
kantinen på Randers Naturcenter, Gudenåvej 20, 8920 Randers
NV.

Deltagere:
Birgit Urban, DHF
Asger Laustsen, CP Danmark
Stig Kjeldsen, Blindesamfundet
Anne Kathrine Damgaard, Lungeforeningen
Birgith Hansen, Lungeforeningen
Flemming Sørensen, Scleroseforeningen
Karina Hjort, DHF
Bent Lunø, LEV
Elisabeth Sørensen, Autismeforeningen
Lars Pedersen, DHF
Yvonne Gysloff, CP Danmark
Thomas Dall, PTU
Rasmus Lerbak, Ordblindeforeningen
Inger Jensen, CP Danmark
Kira Pharsen, Sind
Kai Gade, Gigtforeningen
Trine Juel, Sind
Niels Rasmussen, LEV
Villy Sørensen, Parkinsonforeningen

Dagsorden:
Punkt 1. Velkomst og præsentation.
Punkt 2. Møde med naturvejleder Helle Marie Taastrøm, som vil

       give en kort information om aktiviteter i 2021 på Rand
       ers Naturcenter.

Punkt 3. Introduktion af ny fritids- og aktivitetskoordinator Sig-
               ge Mønster Buchardt, som kort vil præsentere sig selv.
Punkt 4. Møde med socialudvalgsformand Rosa Lykke Yde, som
               vil give en kort orientering om dels den aktuelle status
               på det sociale område i Randers Kommune, og dels de
               igangværende forhandlinger om budget 2021. Herefter
               vil der være tid til spørgsmål om alt inden for det socia-
               le område.
Punkt 5. Orientering fra formanden.
Punkt 6. Orientering fra organisationerne.
Punkt 7. Orientering om Handicaprådsmøde den 12. august 2020

       Og om dagsordenpunkter til handicaprådsmødet den 2. 
       september 2020. Referat og dagsordenen kan ses på 

DH blev stiftet i 1934 som De Samvirkende Invalideorganisationer – DSI.
De 32 medlemsorganisationer repræsenterer 320.000 medlemmer og alle slags handicap.



               Randers Kommunes hjemmeside.
Punkt 8. Spisning.
Punkt 9. Årsmøde.

Ad punkt 1. Velkomst og præsentation:
Asger bød velkommen.

Ad punkt 2.  Møde med naturvejleder Helle Marie Taastrøm, som
vil give en kort information om aktiviteter i 2021 på Randers Na-
turcenter.
Helle fortalte, at naturcentret er for alle. Der er naturoplevelser, fored-
rag, undervisning, møder, besøg af børnehaver og skoler mm. I wee-
kender er der familiearrangementer. Stedet er drevet af Randers Kom-
mune. Der er 19 ansatte, heraf 6 udviklingshæmmede.
Yvonne har skaffet midler, så der også er nye muligheder for sejlads.
De arrangerer kurser, evt. med overnatning og en camp på 14 dage.
Det er gratis i arbejdstiden. Elisabeth oplyste, at hun er interesseret i at
medvirke til et arrangement for psykiske handicappede.

Ad punkt 3. Introduktion af ny fritids- og aktivitetskoordinator
Signe Mønster Buchardt, som kort vil præsentere sig selv.
Signe er blevet ansat efter Mette Birkmose. Hun er uddannet pædagog
og har arbejdet med handicappede mennesker. Her i sommer har hun
arrangeret busture, musik ud til borgerne og en anskaffet en kørestols-
gynge til Aktivitetscenter Randers. Randers Kommune samarbejder med
Bobberg. Hjemmesiden er Randers.dk/aktiviteter. Vi kan selv melde ind
enten på Signe.monster@dk eller på telefon 30 69 08 27.

Ad punkt 4. Møde med socialudvalgsformand Rose Lykke Yde,
som vil give en kort orientering om dels den aktuelle status på
det sociale område i Randers Kommune og dels de igangværen-
de forhandlinger om budget 2021.
Rosa kom for sent  grundet ekstraordinært  byrådsmøde.  Rosa er for-
mand for Social- og Arbejdsmarkedsudvalget. Området bliver undervur-
deret. Der er ikke høje nok ambitioner. Der er dog et lyspunkt: Udlig-
ningsreformen, der giver en mere stabil økonomi fremadrettet. Service-
niveauet  går  ned  pga.  afvikling  af  gammel  gæld.  Hun arbejder  mod
bedre demografiregulering. Handicapplanerne er i høring. Der arbejdes
med nye kriterier for §18 midlerne og med budgettet. 
Stig ville vide om der kommer udligningspenge til socialområdet. Der
kommer lidt, da Randers Kommune har refusion på enkeltsager. 
Elisabeth spurgte om det sociale område stadig bliver i kommunal regi.
Det er ikke lige over, at det kommer over i regional regi. 
Asger ville høre om der i forbindelse med budget 2021 kommer ekstra
midler til botilbud, sanering af socialområdets gæld på ca. 27 mio., fuld
demografi, og så skal der ikke spares yderligere. 
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Der lægges op til ifølge budget, at socialområdets gæld saneres over de
næste 3 år med 8 mio. kr. pr. år ligesom der afsættes midler til en sær-
lig pulje på 10 mio. kr. til dyre enkeltsager samt midler til implemente-
ring af handicapplanerne.
Vedrørende de 2 handleplaner spurgte Elisabeth om der er forløbskoor-
dinatorer på andre områder end på hjerneområdet. Trine ville vide om
man har en frivilligpolitik. Det undersøges nærmere.
Flemming oplyste, at et flertal i byrådet laver en undersøgelse af om-
sorgsområdet, og at der forslås, at der skal være pårørenderåd og en
social ombudsmand. Politianmeldelsen er trukket tilbage vedr. TV2 ud-
sendelsen af byrådet.

Ad punkt 5.  Orientering fra formanden:
Asger oplyste, at der selvfølgelig er sket meget og også i corona-tiden
siden vi sidst har set hinanden siden 22. januar. Den 20. juli afholdt As-
ger møde med Rosa om budget 2021, da det er vigtigt at påvirke politi-
kerne inden budgettet bliver mere fastlåst.
Der har været nogle corona udfordringer: specielt i botilbud og institu-
tioner med isolation og en ret dårlig information fra socialområdet.
Der  er  foredrag  den 9.  september  på biblioteket  med Monica  Lylloff
kendt fra Facebook ”1 mio. stemmer bak op om pårørende”, og som har
skrevet bogen ”Seje mor”.
Der er dialogforum med ledelses af det sociale område den 3. septem-
ber, hvor man skal drøfte regnskab for 2019 for det sociale område,
hvor vi skylder 27 mio., budget 2021, handicapplaner, ledsagerordning,
dyre enkeltsager og corona mm.
DH har modtaget 10.000 kr. fra DH centralt. Da vi havde en stor kasse-
beholdning pr. 31.12.19 har vi ikke modtaget det ansøgte på 15.000 kr.
Endvidere har vi modtaget 5.000 kr. i §18 midler fra Randers Kommu-
ne.

Ad punkt 6. Orientering fra organisationerne.
Flemming, Scleroseforeningen oplyste, at alt har været lukket på lands-
plan. Den 13. september er der landsindsamling.
Trine, SIND fortalte, at de holder foredrag i samarbejde med AOF. De
har gang i projekt ”aftenskolemakker”, hvor én kan gå med den sårba-
re. Sindets dag er den 7. oktober med Christine Feldhaus.
Elisabeth, Autismeforeningen oplyste, at de holder et foredrag den 12.
september, hvor en voksen med autisme fortæller om de udfordringer,
der kan være. De har holdt webinarer.
Rasmus, Ordblindeforeningen fortalte, at generalforsamlingen er aflyst
og at de holder årsmøde den 10. oktober.
Asger,  CP Danmark  oplyste,  at  de  havde  en  god familieweekend på
Slette Strand i juni med 50 deltagere. De har også haft et fint arrange-
ment på Silkeborgsøerne den 30. august, hvor de sejlede med det han-
dicapvenlige skib ”Mågen”, hvor der have været 72 deltagere.
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Ad punkt 7.  Orientering om Handicaprådsmøde den 12. august
2020 og om dagsordenspunkter  til  Handicaprådsmødet den 2.
september 2020.
Flemming oplyste, at de har haft en drøftelse af de nye busruter og
skrevet til Miljø og Teknik. Den 12. august har man fået en ny handi-
capkonsulent  i  kommunen,  Flemming Juel.  Man laver  en  pixibog om
handicaprådet, som skal i høring. Rammeaftale om psykiatrien på tværs
af kommuner. Regionens viden er gået tabt siden 2007. Der er lavet
træning og aktiviteter i  Nellemann bygningen. Vedligehold foregår på
Rosenvænget eller Kollektivhuset. Der har været dialogmøde om per-
sonbefordring.
Bent fortalte, at man den 2. september skal tale om tilfredshedsunder-
søgelsen i botilbud. Rambøl sammenligner 2017 og 2019 under punkt
36 i dagsordenen, men hvad med det sociale og sundhed. Under punkt
37 fortæller  socialchefen at  de 8 millioner  af  de 27 millioner  er  de-
mografiregulering. Der har været tværoffentlig stomiudbud i høring. ÅU
og OU har været med. Elisabeth og Flemming arbejder med udkast til
handicapplaner. Det har afsæt i Handicapkonventionen, men er mere
læsevenlig. Der træffes individuelle afgørelser og livskvalitet spiller en
rolle.
Yvonne ville vide, hvordan det går med Water og Wellnes. Der er ikke
sket mere på det sidste.

Ad punkt 8. Spisning.
Intet at bemærke.

Ad punkt 9. Årsmøde:

Punkt 1. Valg af dirigent.
Bent Lunø blev valgt.

Punkt 2. Årsberetning.
Asger aflagde en fyldig beretning om, hvad der er sket siden 13. marts
2019, herunder corona-udfordringerne.
Vi mangler møde med Jesper Kaas og at se Hjælpemiddeldepotet ifølge
sidste års handleplan.
Vi har fået 15.000 kr. fra Randers Kommune og 5.000 kr. fra §18.
Beretningen godkendt.

Punkt 3. Regnskab for 2019 og budget for 2020.
Trine aflagde regnskab, som også blev udleveret.
Regnskabet godkendt
Trine gennemgik budget for 2020.
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Punkt 4. Valg af 2 FU-medlemmer for 2 år.
Birgit Urban blev genvalgt.
Trine Juel blev genvalgt.

Punkt 5. Valg af 3 repræsentanter for 2 år til dialogforum med
social-afdelingen i Randers Kommune.
Bent Lunø blev genvalgt.
Asger Laustsen blev genvalgt.
Trine Juel blev valgt for 2 år.

Punkt 6. Valg af 1 repræsentant for 1 år til dialogforum med so-
cial-
afdelingen i Randers Kommune i stedet for Leila Veight Møller.
Erik Christensen blev valgt for 1 år.

Punkt 7. Valg af revisor for 2 år.
Elisabeth Sørensen blev genvalgt.

Punkt 8. Udarbejdelse af handleplan.
Asger Laustsen foreslog på vegne af FU følgende handleplan for dette
kommende år:
Fokus på kommunens budget for 2021
Fokus på den daglige drift på det sociale område
Fokus på tilgængelighed
Fokus på behandling af handicapplaner
Udbygge samarbejdet med andre DH-afdelinger
Julefrokost
Besøg på Randers Naturcenter
Besøg på hjælpemiddeldepotet
Møde med formand for socialudvalget Rosa Lykke Yde
Møde med formand for omsorgsudvalget Fatma Citinkaya
Møde med kommunaldirektør Jesper Kaas
Møde med socialchef Carsten Wulff
Møde med Monica Lylloff, kendt fra Facebook
Møde med aktivitets- og fritidskoordinator Signe Buchardt

Handleplanen godkendt.

Punkt 9. Eventuelt.
Asger mener, at det er meget nødvendigt, at vi får flere penge til handi-
capområdet,  hvorfor  DH  også  laver  et  høringssvar  til  budgettet  for
2021.
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Referent: Birgit Urban
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